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Komise ideově teoretické práce MěV KSČM v Brně

zve na  DISKUSNÍ  ČTVRTEK,
který  se uskuteční dne 18. září 2014 od 16 hodin na
MěV KSČM v Brně, Křenová 67
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Přednáší soudruh  ing. Karel Janda, předseda Národní rady KČP

Zasedal Ústřední výbor KSČM

OD EUROVOLEB KE KOMUNÁLNÍM VOLBÁM
ÚV KSČM na svém zasedání 28. června 2014 hodnotil

průběh a výsledky voleb do Evropského parlamentu a za-
býval se přípravou voleb do třetiny Senátu, obecních zastu-
pitelstev a Zastupitelstva hl. m. Prahy. Schválil metodiku
i zásady vedení volební kampaně i teze volebních programů.
Přijal stanovisko ke 100. výročí vypuknutí 1. světové války,
v němž zdůraznil, že ani dnes nelze vyloučit hrozbu nového vá-
lečného konfliktu a že prvořadým úkolem by měla být otázka
mírového řešení konfliktu na Ukrajině i na Středním východě.

Předseda ÚV KSČM Vojtěch Filip v úvodním projevu řekl,
že jsme ne zcela našli lék na to, jak přesvědčit občany, aby šli
k volbám. Jde o to, co dělat, abychom příště byli úspěšnější
a předložil tři návrhy na řešení:
1. Vždy si uvědomit, že politická strana nemůže a nesmí vzdát
žádný zápas, který před ní ve společnosti je, ať už jde o petici
ve prospěch zlepšení života občanů, demonstraci proti zvůli
vládnoucích elit, ale zejména pokud jde o volby, kde mohou
projevit svůj zájem a vůli.

2. Vybrat osobnosti a program, které jsou schopny i kolektiv-
ní spolupráce na realizaci takového programu, který osloví
většinu, kteří budou vždy postupovat společně za cílem, který
je vytýčený a nebudou preferovat své osobní zájmy nad zájmy
celku.
3. Zvolit takové metody práce, aby bylo možno oslovit v roz-
tříštěné společenské struktuře co největší počet lidí jak indivi-
duálně, tak v jednotlivých společenských skupinách.

Předseda ÚV KSČM Vojtěch Filip uvedl, že ani jeden z na-
vržených postupů řešení jsme v potřebné míře ne zcela zvlád-
li. Ne všichni se s potřebnou mírou odpovědnosti zabývali
personálním výběrem a programem. Když už jsme osobnosti
vybrali, nepodařilo se, aby skutečně tvořily tým, a to pro indi-
vidualismus některých, pro které bylo pohodlné vymezovat se
proti spolukandidátům a ne proti kandidátům jiných politic-
kých stran.

Jedině Haló noviny uvedly 30. června 2014 informace o za-
sedání ÚV KSČM.                                                                   Karel Janiš

Pokud jde o blížící se volby, mám za to, že to co jsme zatím
z hlediska zákona měli a mohli udělat, to jsme udělali. Prostřed-
nictvím svých zástupců naše strana podala v zákonné lhůtě jak
přihlášku s. Sýkorové do voleb do Senátu PČR, tak podala kan-
didátní listiny pro volby do Zastupitelstva města Brna i zastupi-
telstev jednotlivých městských částí. Bohužel ne do všech dva-
ceti devíti, ale pouze do dvaceti dvou. Na víc jsme bohužel
neměli síly, a já se již obávám sestavování kandidátních listin
za čtyři roky. Neboť tři z podaných kandidátek (z toho jedna ve
velkém sídlišti) byly neúplné. Opravdu jsme neměli síly je na-
plnit, neboť, mimo jiné, celá řada z oslovených soudružek
a soudruhů odmítla udělat pro potřebu své strany tak jedno-
duchou věc, jako je vyslovení souhlasu se zařazením svého
jména na kandidátní listinu. Maličkost, která je vyžadována
pouze jednou za čtyři roky, ale která, jako jedna z mála může

ve svém důsledku pozice strany v konkrétním místě skuteč-
ně a konkrétně posílit. Důsledkem nenaplněných kandidát-
ních listin bude, že i když v těchto třech městských částech do-
sáhneme dobrého volebního výsledku, nemůžeme počítat, že
bychom získali mandát zastupitele. Přesto zde mělo smysl kan-
didátku podat, neboť občanům ukážeme, že i v místě jejich byd-
liště žijí komunisté a jejich sympatizanti, kteří jsou ochotni se
aktivně podílet na správě své městské části.

Podařilo se nám delegovat zástupce strany do jednotlivých
okrskových volebních komisí, i když to při těchto volbách vždy
bývá složitější (kandidát nemůže být ve svém volebním obvo-
du členem OVK). To je tedy to, co jsme už udělali.

Co nás však čeká nyní, kdy už do voleb chybí pouze ne-
celý měsíc? Pochopitelně to, co je snad ještě důležitější než
přihlásit se k volbám. Totiž konkrétní agitační a propagační
práce, do které se skutečně musí zapojit nejen všichni naši
členové, ale i naši sympatizanti. Jedno bez druhého totiž
nemá smysl. V rámci volební kampaně městský výbor zajistí
výlep plakátů na plakátovacích plochách i v některých tram-
vajích – na osmi z nich bude vylepena i venkovní fólie na pod-
poru naší kandidátky do senátu. Před volbami bude jezdit náš
radiovůz, vyjde nějaký ten inzerát v tisku a každá domácnost
dostane do schránky volební leták s volebním programem
a kandidátkou naší strany. Tyto aktivity jsou pochopitelně
omezeny finančními možnostmi. (Dokončení na straně 2)

Malé zamyšlení Aleše Růčky VOLBY  NA  KRKU
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VOLBY NA KRKU

V BRNĚ VZPOMNĚLI 70 LET OD VYPUKNUTÍ SNP

VEDENÍ BRNA OPĚT NEPLNÍ PLÁN KAPITÁLOVÝCH INVESTIC

Proto opakuji, co jsem uvedl výše –
– máme volby na krku a času málo.   Jde
o čas, který se opakuje pouze jednou za
čtyři roky. Jde o čas, ve kterém se každý
náš člen i sympatizant svým zapojením
(či nezapojením) osobně a konkrétně
vyznává ze svého vztahu ke straně a k le-
vicovému hnutí obecně. Jde o čas, ve kte-
rém není čas na pomlouvání nepřátel
a jejich ideologií, neboť právě v tento čas
musí každý z nás vysvětlovat, v čem je náš
volební program pro Brno a jeho obča-
ny přínosný a proč neobsahuje populis-
tické fráze programů našich soupeřů.

Jak na to ví dobře i předseda jedné
naší základní organizace, vlastník malé-
ho obchůdku s potravinami. K tomuto
obchodu neodmyslitelně patřívala
vývěsní skříňka, po přestěhování pro-
dejny, kdy ji nebyla možnost instalovat,
alespoň pravidelně aktualizovaná ná-
stěnka přímo uvnitř prodejny. I proto
působí prodejna tak troch jako improvi-
zované agitační středisko, což se osvěd-
čilo i při minulých volbách. Majitel
obchodu se nevyhýbá žádné politické
diskusi, naopak tuto přímo vyhledává

a vítězí v ní. Nepřekvapí proto, že z řad
zákazníků bylo získáno 6 kandidátů na
kandidátky různých městských částí.
Nepřekvapí, že po volbách mu jeho zá-
kazníci s hrdostí hlásí, že byli volit.

Jiný člen naší základní organizace
zase pracuje ve sběrně odpadů. I on vše-
možně využívá skutečnosti, že se setká-
vá s nejrůznějšími lidmi, kteří si teprve
po svém odchodu uvědomí, že se stali
účastníky kontaktní předvolební kam-
paně.

Dají se vyjmenovat i další příklady, ne
každý však má obchod či práci mezi lid-
mi. Přesto se však všichni s lidmi denně
setkáváme, hovoříme s nimi. Ovšem
jsou i lidé, kterým to především věk
a zdravotní důvody neumožňují. Kdo
jiný je však zná než vy, jejich sousedé.
Jedná se především o starší spoluobča-
ny, jejichž nedávní předkové za volební
právo bojovali, a i proto mají tomu od-
povídající vztah k možnosti zúčastnit se
voleb. I Ty jim můžeš umožnit zúčast-
nit se voleb tím, že jim pomůžeš s vyří-
zením žádosti o možnost volit mimo
volební místnost.                       Aleš RŮČKA

(Dokončení ze strany 1)

Vzpomínkové shromáždění k 70. výro-
čí vypuknutí Slovenského národního po-
vstání, do kterého se zapojilo 27 národů
a národností, se konalo na náměstí SNP
v Brně - Černých polích. K ostražitosti
před neofašismem a hrozbou nové světo-
vé války v dnešní době vyzvali při pietním
aktu v projevech primátor Brna Roman
Onderka i přímí účastníci povstání. Zdů-
raznil, že ve střední Evropě je zatím klid
a mír. V roce 1944 také nikdo nepředpo-
kládal, že v létě začnou spojenecké nálety
na Brno, při kterých přijde o život přes 800
lidí a bude rozbořeno na 2000 domů. A že
někteří odvážní Češi, Moravané a Slezané
se aktivně zapojí do uspíšení konce 2. svě-
tové války v Evropě se zbraní v ruce na
Slovensku. Fašisté povstání sice potlačili

a po jejich počínání zbylo 211 hromad-
ných hrobů a více než 90 Němci vypále-
ných obcí a osad. Avšak partyzánské hnu-
tí národ rehabilitovalo a přeřadilo jej na
stranu antifašistických Spojenců. “Je důle-
žité předávat poučení a odkaz tohoto
hrdinského protifašistického partyzánské-
ho boje zvláště nejmladší generaci. Škola
na to nestačí a válečná bestie se ve světě po-
řád roztahuje. Válka je největší zlo na naší
planetě. Zabraňme jí,“ apeloval primátor.
Zazněly vzpomínky přímého účastníka
SNP, prof. Františka Hejla, CSc., či vyprá-
vění plk. Oldřicha Rampuly.

Závěrem položili k památníku partyzá-
nů věnce a kytice zástupci zastupitelských
orgánů, státních a společenských organi-
zaci a zastupitelských úřadů.  (vž)

Zatím 233 programových bodů má jed-
nání Zastupitelstva města Brna, které
v úterý 2. září probere mj. finanční hospo-
daření čtyřistatisícového města za první
letošní pololetí. Předseda brněnské měst-
ské organizace komunistů Ladislav Býček
při přípravě členů samospráv radnic
městských částí moravské metropole, ko-
misí a výborů za KSČM informoval, že se
stále znovu opakuje hřích - použít peníze
určené na investice na neinvestiční pro-
vozní útraty. Již se rojí s nataženou rukou
žadatelé o provozní dotace. „Za první po-
loletí jsou opět větší příjmy do městského

rozpočtu, než plánované výdaje a kapitá-
lové investice do budoucího rozvoje se
opět hrubě neplní,“ konstatoval Býček
a pokračoval: „Do městské kasy přibylo za
pololetí pět miliard korun, tedy 55 pro-
cent celoročního plánu. Avšak provozní
spotřební výdaje se plnily na 42 procent
a kapitálové investice na pouhých 23 pro-
cent. Magistrát ani úřady 29 městských
částí Brna neumějí či nejsou ochotny
změnit stav čerpání prostředků. Uvidíme
co s tím udělají po komunálních volbách
nově složená zastupitelstva radnic. Ta do-
savadní spoustu naplánovaných akcí ne-

realizují a z takto ušetřených prostředků
sestavují návrhy rozpočtů pro rok 2015,“
uvedl Býček. Předseda brněnského měst-
ského zastupitelského klubu KSČM Pavel
Březa připomněl, že samospráva se bude
zabývat i resty ve finančně - majetkových
vztazích městské Úrazové nemocnice
a státní Fakultní nemocnice Brno. Majet-
kové převody na Fakultní nemocnici
smluvně založil k poškození městské ne-
mocnice ke konci své vlády exministr
zdravotnictví ČR Tomáš Julínek (ODS),
když se mu nepodařilo „úrazovku“ na truc
zrušit a soud ji přiřkl do vínku městu Brnu.
Radní neumějí tento problém vyřešit. Pro-
to se raději zabývají Ukrajinou, aniž by vě-
děli o co tam jde a slepě kopírují účelovou
propagandu. Komunisté kritizují předsta-
vitele brněnských radnic, že ve městě ne-
vykoupili a nepřipravili pozemky pro stav-
by záchytných parkovišť v potřebném
rozsahu v místech s přestupem na pro-
středky MHD. Nevytvořili pro tato záchyt-
ná parkoviště územní rezervy a dál tak
zahušťují kolizní dopravní provoz v brněn-
ských ulicích. Nepravdivé jsou jejich sliby,
že po sametové revoluci nejen v Brně budou
všechno řídit lépe, než za socializmu, od-
borníci. Skutečnost je jiná! Zrušili útvar
hlavního architekta města a místo něj koor-
dinovaně řídí rozvoj města „prodejní ná-
městci,“ kritizovali komunisté sliby šéfů
brněnských radnic o tom, jak zlepší v ulicích
dopravní situaci.

(vž)

AMAZON ZNOVU VE HŘE?
V článku v MF Dnes z 21. 6. Z. Taušová

uvedla, že firma Amazon již podruhé vzkáza-
la, že o stavbu haly v Brně nestojí. Dle primá-
tora Brna R. Onderky musí nyní o Amazon
usilovat firma CTP, která má sklad pro Ama-
zon stavět a která by měla iniciovat další jed-
nání, mají prý stále smysl. Na odmítnutí Ama-
zonu reagoval ostře hejtman M. Hašek, který
nařkl firmu CTP, že vyjednáváním kolem
Amazonu se snažila zvýšit hodnotu svých
průmyslových parků před prodejem. Za
„boudu na Brno“ označil celý případ s chysta-
ným prodejem zón CTP i starosta Brna-střed
L. Šťástka, který proti podmínkám příchodu
Amazonu dlouhodobě protestoval. Firma
CTP nařčení politiků odmítla, do projektu vlo-
žila velké peníze, spoustu času a energie. Ale
kolikrát brněnské zastupitelstvo se vyslovil
o proti výstavbě velkoskladu Amazonu v Brně
a přesto přípravné práce pokračovaly – bez
stavebního povolení a bez ohledu na už nyní
neúnosnou dopravní zátěž ve Slatině a v Tu-
řanech. Z. Taušová má ale čím dál silnější po-
cit, že za hlupáky jsou ti, kteří čekají, že příběh
se zaklínadlem 1500 pracovních míst bude
mít nějaký konstruktivní konec. S tím zaklína-
dlem, jímž se ohánějí naši ústavní činitelé, se
to paní redaktorce povedlo, zapomněla uvést
místo svého bydliště.                                 Karel Janiš
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O DVOU VÝROČNÍCH SNĚMECH KČP V BRNĚ
29. května 2014 se v Brně uskutečnil

městský sněm KČP. Nejprve byli minu-
tou ticha vzpomenuti St. Obhlídal, Ol.
Pospíšil, M. Dočkalová, doc. Vl. Šaur, kte-
ří odešli v uplynulých čtyřech letech. Po
zvolení mandátové, volební a návrhové
komise přednesl předseda MěR KČP
Mgr. Josef Flíček zprávu o činnosti KČP
v letech 2010-2014. Připomněl účast čle-
nů na shromážděních k MDŽ, výročí
osvobození naší vlasti v roce 1945, na 1.,
8. a 9. května, Dni dětí, na pietních ak-
tech na Ústředním hřbitově nebo v Kou-
nicových kolejích 24. ledna výročí popra-
vy vlastenců v Breslau, k 15. březnu, 10.
a 24. června, 17. listopadu každoročně.
Zabýval se též stavem členské základny
KČP v Brně a možnostmi jejího růstu, od-
běrem Hraničáře i snahami objasnit
vznik a vývoj organizace v Brně. V tomto
roce probíhaly přípravy na městský
i krajský sněm KČP v Brně.

Po zprávě o hospodaření a revizní
zprávě vystoupili v diskusi Pavel Novot-
ný o mezinárodní situaci a rostoucím ne-
bezpečí neofašismu, S. Rolínek o založe-
ní a vývoji KČP v Brně a o další činnosti,
předseda MěV KSČM v Brně L. Býček
o spolupráci mezi oběma organizacemi.

J. Štofan o činnosti Klubu česko-ku-
bánského přátelství v Brně, J. Korbel
o spolupráci s VSA a ing. Reichel z Mati-
ce Čech, Moravy a Slezska o shromáždě-
ní odsunutých v Karlových Varech.

Městský sněm KČP zvolil nové sedmi-
členné vedení v tomto složení: J. Flíček
předseda, P. Novotný místopředseda,
St. Vaněk pokladník, R. Deiretsbacher
praporečník – byli současně zvoleni do
Jihomoravské krajské rady KČP (spolu s
J. Kuxem) a za delegáty Národního sně-
mu v Olomouci – K. Janiš, H. Sýkorová,
M. Ševčík. Do Národní rady KČP byl na-
vržen R. Deiretsbacher.

J. Pospíchal, J. Hudeček, B. Veselý ob-
drželi ocenění KČP, plaketu NR KČP pro
prof. Františka Hejla, přímého účastníka
SNP, převzala dcera Jarmila.

Sněm schválil přednesené zprávy,
uložil plnit v dalším období usnesení Ná-
rodního sněmu v Olomouci, doporučil
pokračovat v rozvoji členské základny,
v odběru Hraničáře a občasníku ECHO
a v dopisovatelské činnosti, ve vedení
kroniky o činnosti organizace a ve spolu-
práci s dalšími levicově zaměřenými or-
ganizacemi.

4. června 2014 se v Brně konal Jiho-
moravský krajský sněm KČP. Ve voleb-
ní komisi působili př. Machač, Rolínek
a Pleváková, v návrhové př. Kux, Kukla,
Strušková. Zprávu o činnosti krajské rady
KČP za období 2010-2014 přednesl před-
seda KR KČP Stanislav Bršlica. Připo-
mněl, že činnost se řídila programovým

prohlášením, stanovami a usnesením
VIII. národního sněmu KČP, který se
konal v srpnu 2010 ve Strakonicích, že
v roce 2012 uplynulo 20 let od založení
organizace a že při této příležitosti se
uskutečnilo slavnostní shromáždění
v České Třebové i krajské shromáždění.
Došlo i k hodnocení činnosti při plnění
základních programových cílů, v klubech
proběhla řada besed, seminářů a konfe-
rencí. Docházelo k reagenci na závažné

vnitropolitické i mezinárodní události
v provoláních a v petičních akcích. Šlo
o podíl na odporu proti snaze umístit na
našem území americkou vojenskou ra-
darovou základnu. Masový nesouhlas
většiny obyvatel s tímto záměrem jistě
přispěl k tomu, že prezident Obama roz-
hodl, že u nás radarová základna se
budovat nebude. Ale jsme členy NATO
a podílíme se na jeho válečných akcích
za podpory řady našich pravicových po-
litiků, jak se to projevuje i v postojích ke
tragickým událostem na Ukrajině.

Za jeden z hlavních aktuálních poža-
davků v činnosti KČP je potřeba spolu
s dalšími vlasteneckými organizacemi
reagovat na narůstající snahy o revizi vý-
sledků druhé světové války, na nepřija-
telné aktivity protičeského německého
revanšismu v činnosti Sudetoněmeckého
landsmanschaftu a jeho podpory český-
mi novokolaboranty. Karel Schwarzen-
berg označil prezidenta Beneše za zlo-
čince, který by za odsun Němců měl být
souzen před mezinárodním tribunálem
v Haagu.

Pokračuje činnost sudetoněmecké
kanceláře v Praze, někteří čeští politici se
účastní spolu s katolickými biskupy su-
detoněmeckých dnů v Mnichově a obje-
vil se přípravný výbor k založení Sudeto-
německého krajanského sdružení
v Čechách, na Moravě a ve Slezsku. Mi-
nisterstvo vnitra registraci organizace
zamítlo, poněvadž odsuzuje vyhnání, ge-
nocidu a etnické čistky a dekrety prezi-
denta republiky z roku 1945. Ale sdruže-
ní vyvíjí přesto své aktivity. V podpisové
akci KČP byl požadavek, aby minister-
stvo vnitra s konečnou platností odmítlo
sdružení zaregistrovat.

V další části zprávy hovořil St. Bršlica
o krajských konferencích k 95. výročí
vzniku ČSR, k 75. výročí Mnichova,
k 20. výročí vzniku ČR a SR. Referáty
K. Janiše, prof. St. Kučerové, J. Kuxe, doc.
J. Kůty a doc. M. Grebeníčka byly pozitiv-
ně hodnoceny a využity při osvětové
činnosti. Připomněl též účast na meziná-
rodních setkáních k výročí SNP, každo-
roční návštěvu rodného domu Ludvíka
Svobody, podíl na akcích k MDŽ, 1. máji,
setkání u památníků osvobození Česko-
slovenska v dubnu a květnu. Ocenil čin-
nost sekcí ochránců čs. státních hranic ve
Znojmě, v Břeclavi i v Brně i význam se-
tkání hraničářů jižní Moravy střídavě
v Břeclavi, ve Znojmě a v Hevlíně za
účasti delegací z bratislavské a českobu-
dějovické brigády, poslance M. Grebe-
níčka, předsedů OV KSČM, 150-200
bývalých pohraničníků. Nechybí ani kul-
turní vystoupení, tombola, besedy, spo-
lečný zpěv a tanec.

S rozhořčením vyslechli přítomní
informaci o pokračujících útocích proti
Pohraniční stráži a ochraně státních hra-
nic, jak dokazují publikace vydávané
Ústavem pro dokumentaci zločinů komu-
nismu, snahy obhajovat tzv. Krále Šuma-
vy zločince Josefa Hasila v rozhlasových
„besedách“ za účasti Luďka Navary, zříze-
ní soukromého Muzea železné opony
u státní hranice s Rakouskem, tzv. Stezka
svobody v Mikulově s informační tabulí
s popisem zadržení těch, kteří při pokusu
o ilegální přechod státní hranice byli
usmrceni, položení základního kamene
památníku obětem železné opony, který
má navazovat na Stezku svobody. Obě
akce jsou financovány z operačního pro-
gramu Rakousko-Česká republika 25 560
euro s přispěním i Jihomoravského kraje.
Podobné akce jsou i u dalších bývalých
brigád Pohraniční stráže. Ale vandalsky
byl zničen pomník pohraničníka Ruso.

Zdůrazněna byla úloha zpravodaje
Hraničář, zpravodajů OV KSČM ve Zno-
jmě a Břeclavi, měsíčníku MěV KSČM
v Brně Echo a Haló novin, které slouží k
informování členů i příznivců o činnosti
KČP, internetové stránky KČP. Poděková-
ní bylo vysloveno Aleši Kopkovi, který po
několik let zpracovává obrazovou i zvuko-
vou dokumentaci činnosti na audiovizu-
álních záznamech-disketách CD a DVD.

Stanislav Bršlica jako předseda Jiho-
moravské krajské rady KČP po několik
let byl v čele úsilí plnit cíle a záměry nej-
početnějšího a nejaktivnějšího občan-
ského sdružení – Klubu českého pohra-
ničí. Působil vždy s plným nasazením,
obětavě, ve snaze překonávat potíže
a překážky v době, která činnosti KČP ne-
přeje. Jedině KSČM vždy byla oporou
této činnosti.              Karel JANIŠ
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MARXISMUS PRO XXI. STOLETÍ

    ODKAZ 70. VÝROČÍ SNP -
            - BÝT OSTRAŽITÍ PŘED HNĚDÝMI VÝHONKY

Sedmdesáté výročí Slovenského národního povstání, ve
kterém bojovalo se zbraní v ruce proti fašistům a nacistům
s příslušníky 27 národů a národností také mnoho Čechů, Mo-
ravanů a Slezanů, bylo v sobotu ústředním mottem 24. roční-
ku setkání občanů a mládeže na slovensko-moravském pome-
zí, letos ve slovenském městě Holíč v oblasti Záhoří. Účastníci
prošli průvodem za tónů dechovky a vystoupení mažoretek měs-
tem, kde položili věnce a kytice květů k památníku padlých a pa-
mátníku hrdiny SNP Mirka Nešpora. V moravských Vnorovech
na Hodonínsku se též uskutečnil pietní akt
u památníku Marušky Kudeříkové. V amfi-
teátru v Holíči tisíce účastníků setkání vy-
slechly pozdrav české senátorky Marty Ba-
yerové a brilantní projev místopředsedy
Trnavského kraje a primátora Holíče Zden-
ko Čambaly, který ocenil, že vztahy Čechů
a Slováků jsou dnes lepší, než byly před roz-
dělením čs. federace. Čambal zdůraznil, že
před 70 lety se československý lid zbavil
přívlastku satelita fašistického Německa a
povstal se zbraní v ruce proti útlaku, nesvo-
bodě a fašismu. Ani po 70 letech fašismus
nezmizel, ale řádí v okolních zemích. Při
současné vyspělé technice je velmi mobil-
ní a akceschopný. Je potřeba, aby se jeho
odpůrci setkávali, drželi pospolu a ukazo-
vali lhostejným lidem, že je tady síla, která
chce zabránit opakování neblahé historie.
Předseda ÚV Komunistické strany Sloven-
ska Jozef Hrdlička uvedl svůj projev slovy
„Čest práci, Československo!“ Navázal slo-
vy, že čs. republika byla demokratický hu-
manisticky orientovaný stát, jehož národy
měly zájem žít společně. Jeho čelní politici
ale dali přednost národně-státním zájmům před zájmy občan-
skými, sociálními a federaci rozbili. „Stojí za to vyzdvihovat soci-
alistickou tradici Československa. Dnešní mladá generace už neví
o čem socializmus byl. Na společném setkávání si lidé říkají, že
socializmus v Československu měl mnoho chyb, deformací a věcí,
kterým se dnes smějeme nebo je odsuzujeme. Avšak byl to historic-
ký zázrak, kterého lidstvo na této planetě dosáhlo. Československý
model socializmu neměl podmínky ke své realizaci, měl však vel-
kou hodnotu pro hledání budoucí sociální alternativy, kterou se
lidstvo musí vydat,“ podtrhl Hrdlička. Pokračoval, že za socializ-

Foto - Václav Žalud

To bylo téma posledního, předprázdninového diskusního čtvrtku
19. června 2014. Bylo teoretické a také aktuální, neboť u nás dochází
k obnovení zájmu o dílo K. Marxe.

Karla Marxe (5. 5. 1818 – 14. 3. 1883) je nutné brát v úvahu pro pocho-
pení dneška. Marx (spolu s B. Engelsem) je tvůrcem dialektického a his-
torického materialismu, vědecké politické ekonomie, geniální teoretik
a velký revolucionář, vůdce a učitel dělnické třídy. Jistě není náhodou,
že byl vyhlášen nejvýznamnější osobností století ve Velké Británii.

V šedesátých letech se všichni studující u nás museli učit marxismus,
zatímco dnes ho dokonce někteří studují dobrovolně. To je úvaha a pře-
kvapení T. Halíka, kněze a nepřítele marxismu.

Proč je pro nás dnes důležité marxismus studovat? Proto, abychom
dokázali současný svět měnit. Dnešní svět je jiný, má řadu nových
problémů. Např. 10 % Američanů vlastní 90 % světového bohatství,
tzn., že sociální nůžky se stále více rozevírají. Relativní zbídačování lid-
stva pokračuje. Dnes existuje teorie ovlivňující vývoj v zemích Latinské
Ameriky (např. Venezuela), která vidí pilíř v reformách, ne v socialistické
revoluci. Po porážce socialismu u nás se opět začíná hovořit o socialis-

mu se generace lidí učily o poselství protifašistického odboje.
Dnes stojí lidstvo před možností největšího válečného konfliktu
ve své historii. „Vrátil se mi syn z dětského tábora u Brna a položil
mi otázku: Tati, je možné, aby Češi a Slováci vytáhli zbraně a za-
bíjeli se navzájem? Dotaz mě šokoval. Vzpomněl jsem si, že se na-
vzájem zabíjejí příslušníci dvou sobě blízkých národů nedaleko
na Ukrajině. I na to, co se odehrávalo v Lybii, Sýrii a jinde. Naše
setkávání na Pomezí přispívá k zabránění takovým neofašistic-
kým a neoliberálním tendencím,“ uzavřel Hrdlička. Národností

Slovák, předseda poslaneckého klubu
KSČM Parlamentu ČR Pavel Kováčik varo-
val před bujením hnědých výhonků téměř
ve všech zemích Evropy, které nyní vyrostly
ve výhony na Ukrajině v podobě Pravého
sektoru a podobných společenství. Jako ve-
doucí delegace ÚV KSČM Kováčik pozdra-
vil přítomné k jubileu SNP, ve kterém 20 000
partyzánů 27 národů a národností a 60 000
vojáků společně bránilo osvobozené území
proti velké přesile nacistických vojsk. Váza-
li je ve slovenských horách a pomohly tak
k uspíšení konce 2. světové války v Evropě.
Národně-osvobozenecký zápas Čechů
a Slováků s antifašistickým odbojem a vy-
datnou pomocí Rudé armády měl výrazný
podíl na porážce fašistů. Ti však přečkali
a zkušenosti dnes nabádají k trvalé ostraži-
tosti. Varují čestné a poctivé lidi s demokra-
tickým smýšlením, aby nedovolili hnědým
výhonkům opět se ujmout moci. Připomněl
blížící se komunální a senátní volby v ČR
s tím, aby lidé přemýšleli a dobře vybrali své
zástupce v orgánech radnic i Senátu. Ková-
čik též vzpomněl před pár dny zesnulého

archeologa evropského významu a průkopníka dávného společ-
ného státu obou našich národů ve státním útvaru Velká Morava,
poslance Federálního shromáždění i Parlamentu ČR, místopřed-
sedu ÚV KSČM Zdeňka Klanici. V holíčském amfiteátru k česko-
slovenskému shromáždění občanů promluvili též za mladé slo-
venské komunisty Martin Babuš a za českou levicovou mládeže
Filip Zachariaš. Své pozdravy přednesli i další představitelé. Pest-
rým odpoledním programem provázel lidový vyprávěč Ľudovít
Kuba, folklorní a taneční soubory i lidová veselice. Pořad uzavřelo
zapálení symbolické partyzánské varty.                                              (vž)

mu (v Brazílii jsou komunisté ve vládě). Silný faktor je dnes otázka Číny.
Komunistické hnutí na její vývoj nemá jednotný názor (je tam kapitalis-
mus nebo socialismus?). Dnes jen v Evropě je 30 milionů nezaměstna-
ných. Nedovedeme si poradit s imigranty. Probíhá velký technologický
rozvoj v jednotlivých zemích. Tak by bylo možné pokračovat ve výčtu
odlišností 21. století od minulosti.

Dnešní situace vyvolává otázky o K. Marxovi. Současná krize je důka-
zem, že je vlastní pro kapitalismus. I situace na Ukrajině je důkazem,
že je třeba se vracet k Marxovi.

Historická porážka socialismu na přelomu 80.-90. let minulého stole-
tí zapříčinila úpadek zájmu o marxismus. Komunisté v západní Evropě
se dnes daleko více snaží o analýzu současnosti. Na rozdíl od nás mají
své teoretické instituty, své vědecké časopisy apod. To je jedna z chyb
našeho vedení. Náš úkol je zase povznést marxismus. Je snaha ho kolek-
tivně studovat, rozvíjet. Sem patří i úsilí o rozvoj stranického vzdělávání.

Toto všechno a mnoho dalšího vyjádřil v úvodním slově s. Milan
Krajča a také v odpovědích na početnou diskusi. Ukázalo se, že také
teoretická oblast může být zajímavá a přitažlivá.               Josef Vondrák



Kandidátka KSČM pro Zastupitelstvo města Brna
 1. JUDr. Helena Sýkorová 59 let právnička Brno-Kohoutovice KSČM

 2. RNDr. Daniel Borecký, CSc. 60 let vysokoškolský učitel Brno-Líšeň KSČM

 3. Martin Říha 44 let stavební technik Brno-střed KSČM

 4. Jiří Hráček 28 let asistent prodeje Brno-střed KSČM

 5. Ing. Pavel Březa 72 let státní zaměstnanec Brno-Bystrc KSČM

 6. Emil Vítek 56 let správce nemovitostí Brno-sever KSČM

 7. Aleš Kříž 52 let obráběč kovů Brno-střed KSČM

 8. Vladimír Tomsa 58 let technický kontrolor Brno-Bystrc KSČM

 9. Oldřich Duchoň 51 let jednatel společnosti Brno-Chrlice, bez politické příslušnosti

 10. Tomáš Denk 41 let řidič MHD Brno-Bosonohy KSČM

 11. Mgr. Vilém Ožana 47 let učitel-programátor Brno-Maloměřice a Obřany KSČM

 12. Petr Adámek 43 let manažer Brno-Bystrc KSČM

 13. Jiří Vítek 65 let seřizovač Brno-Černovice KSČM

 14. Ing. Rostislav Maleňák 67 let důchodce Brno-Starý Lískovec KSČM

 15. PhDr. Iva Šmídová 50 let ekon. a organ. poradce Brno-jih KSČM

 16. Mgr. Věra Hádlíková Ondrášková 71 let důchodkyně Brno-Starý Lískovec KSČM

 17. Mgr. Karel Oprchal 44 let osoba sam. výděl. činná Brno-střed KSČM

 18. Mgr. Pavla Pokorná 73 let středoškolská učitelka Brno-Žabovřesky KSČM

 19. Mgr. Libor Jaroš 32 let právník Brno-Komín KSČM

 20. Ing. Roman Chytil 50 let prodavač Brno-Bohunice KSČM

 21. RSDr. Pavel Novotný 70 let důchodce Brno-Bystrc KSČM

 22. Lenka Marešová 39 let asistentka Brno-Černovice KSČM

 23. MUDr. Ivan Svoboda 50 let lékař Brno-sever KSČM

 24. Zdeněk Šimek 34 let skladník Brno-střed KSČM

 25. Ing. Vítězslav Klein 58 let osoba sam. výděl. činná Brno-Bohunice KSČM

 26. Karel Barák 69 let důchodce Brno-Chrlice KSČM

 27. Ing. Pavel Kučera 56 let učitel Brno-Černovice KSČM

 28. PhDr. Ing. Stanislav Hamerský 33 let učitel Brno-Vinohrady KSČM

 29. Pavel Valach 36 let zámečník Brno-Královo Pole KSČM

 30. Ing. Josef Dobrovolný 41 let jednatel Motokola výroba s.r.o. Brno-Židenice KSČM

 31. Michal Straka 42 let svářeč Brno-Řečkovice a Mokrá Hora KSČM

 32. Dalibor Ledvina 45 let technik Brno-Židenice KSČM

 33. Petr Koš 45 let policista Brno-Královo Pole KSČM

 34. PhDr. Karel Janiš 83 let důchodce Brno-Slatina KSČM

 35. JUDr. Petr Všetečka 65 let důchodce Brno-Nový Lískovec KSČM

 36. Jiří Tebich 27 let dispečer Brno-Černovice KSČM

 37. Petr Kalábek 72 let důchodce Brno-Žabovřesky KSČM

 38. Bc. Zdeňka Krásová 36 let učitelka mateřské školy Brno-Černovice KSČM

 39. Radek Ponížil 36 let technolog Brno-jih KSČM

 40. Robert Deiretsbacher 20 let studující Brno-Žabovřesky KSČM

 41. Jaroslav Polák 39 let expert na rovné příležitosti Brno-sever KSČM

 42. Jan Korbel 62 let důchodce Brno-Líšeň KSČM

 43. Mgr. Roman Slejška 50 let referent Brno-sever KSČM

 44. Jana Urbánková 53 let uklízečka Brno-Líšeň KSČM

 45. Tomáš Fráňa 36 let osoba sam. výděl. činná Brno-Žabovřesky KSČM

 46. Ing. Jiří Miča, CSc. 73 let ekonom Brno-Kohoutovice KSČM

 47. Václav Dulka 62 let řidič Brno-Líšeň KSČM

 48. Marie Crhová 63 let důchodkyně Brno-sever KSČM

 49. Antonín Gruber 67 let důchodce Brno-Komín KSČM

 50. Ing. Jaroslav Orinič, CSc. 66 let důchodce Brno-Starý Lískovec KSČM

 51. Alena Burcevová 69 let zdravotní sestra Brno-Komín KSČM

 52. Vladimír Benda 63 let technik Brno-Líšeň KSČM

 53. Jaroslav Crha 66 let důchodce Brno-sever KSČM

 54. RNDr. Jana Vaisharová 66 let důchodkyně Brno-Bystrc KSČM

 55. Petr Pavlíček 65 let strážný Brno-Komín KSČM

�

POJĎME VŠICHNI
K VOLBÁM

V pátek dne 10. října 2014 od 14.00 

do 22.00 hodin a v sobotu 11. října 2014 

od 8.00 do 14.00 hodin v obvyklých vo-

lebních místnostech.

Voličem je každý občan, kterému je 

11. října 2014 nejméně 18 let, přijde do 

volební místnosti s platným občanským 

průkazem nebo s platným cestovním pa-

sem, zajde povinně za plentu k úpravě hla-

sovacích lístků, vsune je do úřední obálky 

a vhodí ji před zraky členů okrskové vo-

lební komise do urny. Ze zdravotních 

nebo jiných závažných důvodů může volič 

požádat (nejlépe písemně) o volbu mimo 

volební místnost úřad městské části nebo 

volební komisi. Členové volební komise 

ho navštíví s přenosnou urnou.

POZOR PŘI ÚPRAVĚ HLASOVACÍCH 

LÍSTKŮ! Obdržíme dva hlasovací lístky –

– pro volby do Zastupitelstva města Brna 

a pro volby do zastupitelstva městské čás-

ti, v níž máme trvalé bydliště.

V obou případech na nich budou uve-
deny všechny kandidující strany nebo 
hnutí, tedy i KSČM. (KSČM nekandiduje 

v městských částech Ivanovice, Jehnice, Jun-

drov, Kníničky, Ořešín, Útěchov a Žebětín.) 

Vyhledáme ji na obou hlasovacích líst-

cích a ve čtverečku v záhlaví sloupce ji 

označíme křížkem – tím dáme svůj hlas 

všem jejím kandidátům. NELZE křížkem 

označit další kandidující stranu nebo kan-

didátku KSČM vystřihnout z hlasovacího 

lístku – hlas by byl neplatný. Na rozdíl 

od sněmovních nebo evropských voleb 

nelze volit na voličský průkaz mimo 

trvalé bydliště. Volič, který dosáhl 18 let 

v době od eurovoleb, by se měl přesvěd-

čit na úřadě městské části, zda je zapsán 

v seznamu voličů a oznámit tuto skuteč-

nost okrskové volební komisi při volbách.

Ve volebním obvodu č. 60 Brno-

město (je tvořený městskými částmi 

Brno-Žabovřesky, Jundrov, Komín, Královo 

Pole, Řečkovice, Medlánky, Ivanovice, Jeh-

nice, Ořešín, Útěchov, Brno-sever) budou 

i volby do Senátu Parlamentu ČR. Každý 

kandidát má svůj hlasovací lístek a volič 

do úřední obálky vloží pouze jediný lís-

tek pro kandidáta, kterého volí. Za KSČM 

kandiduje JUDr.Helena SÝKOROVÁ.

Pokud žádný z kandidátů nezíská 

v 1. kole nadpoloviční většinu hlasů, 

koná se 17. října 2014 od 14.00 do 22.00 

hodin a 18. října 2014 od 8.00 do 14.00 

hodin 2. kolo voleb, v němž kandidují 

pouze ti dva kandidáti, kteří se v 1. kole 

umístili na prvních dvou místech. Jejich 

hlasovací lístky obdrží volič ve volební 

místnosti.

POJĎME VŠICHNI K VOLBÁM, SKU-
TEČNĚ VŠICHNI!       Karel JANIŠ

KSČM kandiduje 
i v městských 

částech
V nadcházejících volbách bude-

me volit nové zastupitele Brna. Voliči 

v senátním obvodu č. 60 i nového se-

nátora. Zástupci KSČM však kandidují 

i v 22 městských částech (z celkových 

29). Komunisté v těchto MČ rozpraco-

vali a konkretizovali volební program 

„KSČM pro město Brno“ na podmínky 

příslušné městské části. Zde při vol-

bách zvlášť platí, že jsou to volby, ve 

kterých volíme do funkcí svých zá-

stupců spoluobčany, které skutečně 

známe.

I proto komunisté v příslušných 

městských částech věnovali mimořád-

nou pozornost výběru kandidátů do 

samosprávy, těch kteří jsou ostatním 

spoluobčanům známi. Známí přede-

vším tím, že už v minulosti dokázali, 

že nejen chtějí, ale že skutečně umě-

jí pro zdárný chod své městské části 

udělat to, co je pro občany potřebné. 

Kandidáty, kteří umějí naslouchat 

hlasům svých spoluobčanů a budou 

se snažit udělat pro jejich uplatnění 

vše, co bude v jejich silách

O tom, kdo povede městskou část 

v nadcházejícím volebním obdo-

bí rozhodnou voliči 10. a 11. října. 

Ne každý volič si porovnává volební 

programy jednotlivých kandidujících 

stran a uskupení. Pokud mu však sku-

tečně záleží na rozvoji městské části 

ve které žije, neměl by nechat stranou 

pozornosti volební program KSČM, 

strany, která vždy naplňuje své heslo 

S lidmi pro lidi. Strany, která se neho-

ní za hlasy svých voličů slibováním 

nesplnitelného, strany, která není 

spojena s nešvary (jako je například 

korupce) ve své praktické politice.

Aleš Růčka

Vážení spoluobčané!

K tomu, aby se volič mohl řádně 

a zodpovědně rozhodnout, koho 

volit senátorem, musí si především 

uvědomit, co je posláním Senátu, 

jakou má působnost a co může se-

nátor prosadit. 

Jen tehdy může 

občan ze své 

volby vyloučit 

kandidáty, kteří 

jsou schopni za 

hlasy voličů slí-

bit cokoli. I to, 

o čem vědí, že 

není v jejich si-

lách z hlediska 

zákonem dané-

ho obsahu této 

funkce splnit.

Senát je jed-

nou tady, ačkoliv 

ho mnozí pova-

žují za nepotřeb-

ný a nadbytečný státní orgán.  Měl 

by být především pojistkou do-

držování demokracie v naší zemi 

a plnit některé úkoly, když chybí 

vláda či dokonce celá poslanecká 

sněmovna, jak jsme to nedávno 

zažili.

Z těchto skutečností jsem vy-

cházela při rozhodování, zda při-

jmout kandidaturu na senátorku 

PČR. Jako právnička a dlouholetá 

předsedkyně Kontrolního výboru 

Zastupitelstva města Brna se do-

mnívám, že bych předpoklady pro 

funkci senátora mohla splnit a zís-

kané zkušenosti zde využít.

O co tedy budu v případě získá-

ní důvěry voličů v Senátu usilovat? 

V prvé řadě o řádné posouzení 

zákonů přijatých poslaneckou sně-

movnou, zda skutečně ve svých 

důsledcích a dopadech odpovída-

jí zájmům nejen mých voličů, ale 

všech poctivých občanů naší re-

publiky. Součástí mé práce by byla 

stálá spolupráce s poslaneckým 

klubem KSČM.

V případě zvolení do Senátu 

budu v přímém kontaktu s  obča-

ny, což je princip, který běžně ve 

své práci zastupitelky používám. 

Právě názory a náměty lidí jsou pro 

práci politika na 

jakékoliv úrovni 

nezastupitelné 

a mohou vý-

znamně přispět 

k prosazování 

o p r á v n ě n ý c h 

zájmů našich 

občanů.

Funkce se-

nátorky bych 

chtěla využít 

i k tomu, aby 

se každoden-

ní problémy 

lidí dostaly do 

stálého pově-

domí politiků 

na všech úrovních, což by je mělo 

motivovat k řešení zejména pro-

blémů v sociální oblasti, tedy ce-

lého souhrnu potřeb týkajících se 

základních práv každého člověka, 

od bezplatného školství a zdravot-

ní péče, naplnění práva na práci 

i zajištění důstojného dožití po 

ukončení pracovní aktivity, mož-

nosti zajištění důstojného bydlení 

a dalších. 

Jsem si vědoma toho, že jedno 

volební období na řešení všech 

sociálních problémů v naší spo-

lečnosti nestačí, ale už samo upo-

zorňování na konkrétní problémy 

v jednotlivých oblastech života 

člověka a předkládání návrhů na 

jejich řešení může být základem 

pro lepší příští dobu, kterou nám 

dosavadní vlády neopomínají sli-

bovat. Aby nezůstávalo stále jen 

u slibů, je k prosazení sociálně od-

povědného přístupu potřeba za-

jistit dostatečný počet levicových 

senátorů. Vážení voliči, toto roz-

hodnutí je ve vašich rukou.

JUDr. Helena Sýkorová

Slovo kandidátky na senátorku JUDr. Heleny Sýkorové



Z volebního programu

„KSČM pro město Brno“

organizaci sítě MHD � vytvářet na pří-
jezdech do města záchytná parkoviště 
v návaznosti na systém MHD.
10. Rozvoj podmínek pro sport mlá-
deže a veřejnosti:
� modernizovat školní tělovýchovná 
zařízení a rozšiřovat volně přístupná 
sportoviště � podpora sportovních 
oddílů a klubů pro mladší věkové kate-
gorie � podporovat opravy a moder-
nizace sportovních zařízení � změnit 
systém přidělování dotací ve prospěch 
výkonnostního a rekreačního sportu 
� efektivně využívat sportovní a tělový-
chovná zařízení � dobudovat sportovní 
komplex v lokalitě Ponava � podporo-
vat sportovní reprezentace města.
11. Dostupná kultura a prostor pro 
aktivní kulturní vyžití:
� podporovat kulturní zařízení a akce 
s podmínkou dostupnosti pro občany 
� udržovat tradice moravské lidové kul-
tury, amatérské aktivity a aktivity dětí 
a mládeže � rozvíjet příspěvková kul-
turní zařízení města � vytvářet pod-
mínky pro rozvoj kultury a tradic ná-
rodnostních menšin � účelně pečovat 
o historické dědictví města, jeho kultur-
ních a architektonických památek včet-
ně ochrany před vandalismem � pod-
porovat výstavbu Janáčkova kulturního 
centra. 
12. Zajištění bezpečnosti občanů:
� podporovat činnost Městské policie 
s cílem zvýšení počtu pěších policejních 
hlídek pro zlepšení přímého kontaktu 
s občany � podporovat programy pre-
vence kriminality � důsledně uplat-
ňovat opatření proti nabídce a prodeji 
návykových látek a alkoholu dětem 
a mládeži � dodržovat omezení provo-
zu heren a výherních hracích automatů 
� podporovat programy proti mezige-
nerační nesnášenlivosti, proti projevům 
rasismu, nacionální nadřazenosti a ná-
zorové netolerance � účinně omezovat 
projevy vandalismu � podpora dalšího 
rozvoje Integrovaného záchranného 
systému Jihomoravského kraje.

PRIORITY ROZVOJE MĚSTA A ŽIVOTNÍCH PODMÍNEK PRO OBČANY

1. Strategie územního rozvoje –
– územní plán:
� vymezit lokality pro výstavbu měst-
ských sociálních a startovacích bytů 
včetně odpovídající technické a občan-
ské vybavenosti � vymezit lokality pro 
výstavbu domovů pro seniory a zařízení 
sociální péče � vymezit plochy pro po-
tenciální nové výrobní kapacity s respek-
továním ochrany městských lesoparků 
a kvalitního zemědělského půdního 
fondu � určit vhodné využití opuště-
ných výrobních provozů a dalších ploch 
na území města � vymezit lokality pro 
potenciální výstavbu dalších nákupních 
center pouze v nezbytném rozsahu při 
respektování ochrany životního prostře-
dí � zachovat stávající rozsah ploch pro 
zahrádkářské osady a vymezit případné 
náhradní lokality � zapracovat účin-
nou protipovodňovou ochranu města 
� nastavit omezení tranzitní dopravy 
v částech města primárně určených pro 
bydlení � provedení vysoce odborného 
posouzení možných řešení moderniza-
ce železničního uzlu Brno po technické 
i fi nanční stránce a z hlediska důsledků 
na funkci města a život jeho obyvatel 
a občanů do města přijíždějících � do-
řešení trasy rychlostní komunikace R43 
včetně připojení na D1, aby dopady 
z jejího provozu neovlivnily negativně 
život občanů v zastavěných územích 
a v rekreační oblasti Brněnské přehrady.
2. Uvážlivé hospodaření s majet-
kem města a zajišťování nezbytných 
funkcí města:
� podporovat rozvoj městských pří-
spěvkových organizací a společností 
s vlastnickým podílem města � zaměřit 
se na rozvojové akce města s vy užitím 
spolufi nancování z evropských fondů 
� omezit podíl dodavatelského zajiš-
tění činností orgánů města a získané 
úspory využít podle aktuálních potřeb 
města zejména v sociální oblasti a v ob-
lasti zdravotnictví � dotačně podporo-
vat především neziskové organizace po-
skytující sociální služby a péči občanům 
� důsledně a soustavně využívat zá-
konné možnosti volených orgánů při 
kontrole hospodaření města, zejména 
při kontrole zadávání a fi nancování ve-
řejných zakázek � posílit roli zastupitel-
stva při rozhodování v oblasti investič-
ního procesu.
3. Podpora zaměstnanosti, zejména 
prvních nástupů:
� v souladu s územním plánem využít 
rozvojové plochy pro aktivity zaměřené 
na zvýšení zaměstnanosti obyvatel Brna 
� podporovat vyšší zapojení nezaměst-

naných do placených veřejně prospěš-
ných prací v rámci města, městských 
částí a městských příspěvkových orga-
nizací a společností (například pro údrž-
bu města) � spolupracovat se zastupi-
teli Jihomoravského kraje a poslanci při 
tvorbě návrhů účelných legislativních 
opatření pro snížení nezaměstnanosti.
4. Rozvoj zdravotnických zařízení 
v majetku města:
� pokračovat v modernizaci Úrazové 
nemocnice, zachovat, případně rozšířit 
v ní počet akutních lůžek, vybudovat 
centrum stálé (24hodinové) chirurgické 
a úrazové péče a zařízení následné a re-
habilitační péče v areálu � vybudovat 
moderní městskou Léčebnu dlouho-
době nemocných � zachovat Centrum 
dětských odborných zdravotnických 
služeb na Žerotínově náměstí v majet-
ku města � zachovat vliv na rozsah am-
bulantní lékařské a zdravotnické služby 
v poliklinice Zahradníkova.
5. Podpora forem bydlení v obec-
ních bytech:
� požadovat řešení výstavby obecních 
malometrážních bytů pro sociálně slab-
ší občany (sociální byty, startovací byty, 
komunitní a sdílené bydlení pro senio-
ry) � vytvořit program výstavby obec-
ních bytů dostupných mladým rodinám 
� sjednocovat celoměstsky sociální 
kritéria přidělování obecních bytů 
� důsledně využívat celoměstskou cen-
trální evidenci obecních bytů � prosa-
dit pravomoc zastupitelstev rozhodo-
vat o výši jednotkového nájemného 
� prosadit ekonomicky zdůvodněná 
hlediska a uplatnění kritéria kvality bytu 
a prostředí pro stanovování nájemného 
� prosadit ve Statutu města Brna, aby 
veškeré výnosy z nájemného z obec-
ních bytů byly využívány výhradně pro 
potřeby obecního bytového fondu.
6. Nabídka životních podmínek ro-
dinám a seniorům:
� rozšířit síť obecních mateřských škol 
s cílem dostupnosti pro děti od 3 let 
� řešit podporu rodin s postiženým 
dítětem � rozšířit kapacitu péče o dítě 
v jeslích a dětských skupinách � vytvo-
řit dostatek azylových kapacit pro osa-
mělé matky s malými dětmi � posílit 
preventivní péči o sociálně ohrožené 
děti a mládež, řešit jejich vzdělávání 

a zařazování do zaměstnání � věnovat 
se plnohodnotnému začlenění národ-
nostních menšin do života města �roz-
šířit kapacitu zařízení pro seniory a pod-
porovat jejich provoz.
7. Zkvalitnění školství a nabídka 
volnočasových aktivit:
� zdokonalit kontrolu hospodaření 
školských zařízení � využít volných 
prostorových kapacit ve školách pro 
zájmové a mimoškolní aktivity dětí 
a mládeže � zajistit bezplatný pobyt 
dětí ve školních družinách � výrazně-
ji podporovat zájmové činnosti dětí 
a mládeže � pokračovat v rekonstruk-
cích školních kuchyní s cílem udržení 
kvalitního fi nančně dostupného stra-
vování žáků � zamezit zaměstnávání 
v základních školách na dobu určitou.
8. Rozvoj kvality životního prostředí:
� udržovat kvalitu vody v Brněnské 
přehradě a dobudovat rekreačního zá-
zemí � postupně řešit vysoké hlukové 
a prachové zátěže z dopravy � zdoko-
nalovat sběr tříděného odpadu a zvýšit 
podíl recyklace odpadu � zajistit sle-
dování ekologických zátěží z opuště-
ných výrobních provozů � kultivovat 
městské prostředí a zkvalitňovat péči 
o městské parky, lesoparky a lesy 
� podporovat činnost občanských 
sdružení zahrádkářů, včelařů, myslivců 
a rybářů – významných spolutvůrců 
životního prostředí a krajiny.
9. Zkvalitňování veřejná dopravy 
a dopravy v klidu:
� preferovat rozvoj městské hromadné 
dopravy a její návaznost na Integrova-
ný dopravní systém kraje � racionálně 
průběžně obměňovat vozový park MHD 
� zabránit dalšímu zvyšování cen jízd-
ného v MHD � podílet se na efektivní 

Za brzdu územního, hospodářského a sociálního rozvoje města považujeme 

přetrvávající absenci plnohodnotné komunikace zainteresovaných subjektů 

a politických stran před rozhodováním. Podporujeme poměrné zastoupení v or-

gánech města (včetně rady) podle výsledků voleb jako způsob široké věcné disku-

ze vedoucí ke hledání společných řešení.

Předložený volební program „KSČM PRO MĚSTO BRNO“ se snaží o shrnu-

tí opatření významných pro rozvoj funkcí města a pro zlepšení života obyvatel 

našeho města. Neprověřené a populistické návrhy v našem programu nehledej-

te. Vyzýváme občany, aby se zapojili do veřejného života na principu dobrovol-

nictví. Očekáváme další podněty občanů i zájmových skupin, abychom přispěli 

k vyváženému rozvoji města, aby sloužilo všem.

(Program a úplnou kandidátku najdete na    www.kscm-brno.cz)

KAŽDÝ MÁ PRÁVO
NA DŮSTOJNÝ ŽIVOT !
Prioritní cíl politiky
� výrazné snížení nezaměstnanosti.

Plnohodnotná pracovní místa
� záruka pro budoucí důchody občanů.

Sociálně odpovědné
� rozhodování parlamentu
� zaměření činnosti krajských zastupitelstev
� řízení měst a obci

Vizitka solidární společnosti
� mateřské školy i pro všechny tříleté děti
� nové domovy pro seniory

MĚSTSKÝ VÝBOR KOMUNISTICKÉ STRANY ČECH A MORAVY V BRNĚ

si vás dovoluje srdečně pozvat na 

SETKÁNÍ VOLIČŮ
s kandidátkou pro volby do Senátu parlamentu ČR

JUDr. Helenou Sýkorovou
a předními kandidáty KSČM pro volby do Zastupitelstva města Brna

Setkání se uskuteční ve středu 8. října v době od 16 do 17 hodin 

v Brně na Moravském náměstí před Místodržitelským palácem 

(u kina Scala).

�
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STŘÍP
KY

POEURO
VOLEBNÍ

� NEJPŘÍZNAČNĚJŠÍ SLOVA POU-
ŽÍVANÁ PŘED VOLBAMI. Lidové no-
viny 19. května 2014 uveřejnily jejich
seznam zjištěný agenturou Bisnode.
TOP 09 – komunisté, lhát, populistic-
ký, bojovat, logický, právo, rozvoj.
ANO – kmotr, spekulace, boj, právo.
Strana zelených – ohrožovat, kvalitní,
příroda, životní prostředí, zdraví.
KSČM – lhát, trapný, kvalita, stabilita,
poctivý, suverenita. ČSSD – mýty, pro-
paganda, násilí, účelový, kvalita. ODS
– neschopný, poctivý, populistický, de-
mokracie, rozvoj, socialistický, ekolo-
gové. KDU-ČSL – brutální, zmanipulo-
vaný, kvalita, prosperita, slušný,
strach. Piráti – nenávist, praktiky, zá-
minka, právo, svoboda. Úsvit – bezzu-
bý, lež, hloupý, demokracie, suvereni-
ta. Svobodní – hloupý, propaganda,
zradit, blahobyt, národ, svoboda,
svrchovanost (některá slova se objevi-
la skoro u všech kandidujících stran
a hnutí).
�  SVŮDNÝCH PĚT LET VÁLENÍ
ŠUNEK. To si myslí Jana Machalická
v Lidových novinách 28. května 2014.
Počet ubohých 18 % účasti ve volbách
je také důsledkem prachbídných mož-
ností výběru – politické strany perma-
nentně nabízejí druhořadé zboží – má
si volič vybírat z převlékačů kabátů,
nudných budulínků, nepokrytých ka-
riéristů a cvoků, ze směšných uskupe-
ní, která byla vyrobena jen za účelem
voleb? V nabízených programech ne-
najde nic, co by aspoň vzdáleně připo-
mínalo téma – to, co by měli zvolení
poslanci v Evropském parlamentu
prosazovat, se rozplizlo do nicneříka-
jících proklamací. Převažující model
pobytu domácích vyslanců v EP je ten,
že na pět let se za nimi zavře voda, zato
platy mají přímo božské (ale stejně
božské, pro nás nepředstavitelné, jsou
výdaje na ubytování, stravování, pře-
jíždění z jednoho sídla EP do druhého
atd.). A zajímá vůbec někoho, jak se
vůbec mohl napodruhé do Bruselu
profitovat spící a ležící M. Ransdorf?
Možná se ale poslancům křivdí a jsou
vrcholně aktivní, jen to neumějí pro-
dat (někteří europoslanci to přiznali,
před volbami byli končící aktivní ve vy-
světlování svého počínání. A televize?
Tu zajímal hlavně M. Ransdorf při stře-
tu s reportérem, o činnosti EP jen velmi
málo informovala!!). A. Machalická
ještě poukázala na šílené předvolební
spoty v televizi – trapně se komíhající
obrovitá Jana Volfová v burce. Výsled-
ky jen tragikomicky předjala a ilustro-
vala stav věcí. Vybírat lze pouze, když
je z čeho, a o tom, že něco takového

bylo u těchto voleb možné, lze vážně
pochybovat (co nabídnout jiného šlo?).
�  VOLTE PEPKA VYSKOČE! Zvolal
Jan Rejžek v Lidových novinách 22.
května 2014. Když zhlédl klipy stran
před provolbami, měl nutkání navštívit
urychleně svou neuroložku a pak rov-
nou psychiatrickou ambulanci jako oběť
bruselské panické ataky. Ale ulehl pou-
ze s mokrým ručníkem na hlavě. Na
kandidátkách mu chyběli: 1. Josef Vy-
skočil, 50 let, státní občan ČR, obecní
blb, pasák a informátor, Putin, bez poli-
tické příslušnosti. 2. Doc. RSDr. MUDr.
Ing. Mgr. Jeroným Servít, CSc., 78 let,
státní občan ČR, vůl, Antievropan.
3. Krasomila, 21 let, státní občanka ČR,
princezna, Hluboká nad Vlta-
vou, zakládající

členka Klubu přátel krále
Miroslava (mně chyběl kandidát Jan Rej-
žek, 60 let, státní občan ČR výjimečné in-
teligence, pečlivý čtenář spisů Státní bez-
pečnosti, kartotéky členů KSČ, Lidových
milicí, pomocníků VB a PS a domovnic-
udavaček kdo nechodil do průvodu na
1. máje a nevyvěšoval praporky k VŘSR,
schopný tuto činnost provádět po celé
Evropě s asistenty Štětinou a Šináglem).
Jan Rejžek v Lidových novinách 5. červ-
na 2014 v článku k 65. narozeninám zpě-
váka Oty Petřiny poznamenal, že ro-
kenrol je věčný a přežije i Grebeníčka
s Filipem, s Ransdorfem a Semelovou
(a přežije i Rejžka, Štětinu a Šinágla).
� VÍTĚZEM EUROVOLEB JSOU ČEŠ-
TÍ NEVOLIČI. Tak Mladá fronta Dnes
26. května 2014 volby zhodnotila. Lidé
neberou tyto volby příliš vážně a mylně
se domnívají, že se jich to netýká. Za jed-
nu z nejhloupějších evropských norem
považuje prezident republiky jednotné
evropské klozety kvůli snížené spotřebě
vody při splachování; nepřál by si, aby
díky jejich aplikaci celá Evropská unie
smrděla (smysl pro humor nechybí, ale
zajistit jednotný termín eurovoleb
moudré hlavy v EU nedokázaly), Mladá
fronta Dnes 27. května 2014 uvedla, že
Kellera kroužkovalo víc voličů než Telič-
ku. Na voliče KSČM prý skandály půso-
bí jako lákadlo, poněvadž M. Ransdorf
přeskočil na 2. místo, prý spěte a jezděte
fasovat diety (spící „kníže“ nevadí). Su-
verenita bez Bobošíkové, to už není ono,
Volfová v burce jen 0,3 %. A prezident je
rád, že vyhrály proevropské strany, ale

82 % s euroskepsí zůstalo doma. Nej-
starším naším europoslancem je Ja-
romír Štětina z TOP 09 – 71 let, nej-
mladší je Kateřina Konečná z KSČM –
33 let, nemělo by prý to být naopak?
(přání otcem myšlenky).
�  LÉTO PLNÉ LIDSKÝCH OBĚTÍ.
V Iráku vyrazili na pochod islamisté,
vraždí na potkání. 5 našich vojáků za-
hynulo v Afghánistánu – jsou tam po-
třební? V letadle nad Ukrajinou zahy-
nulo 295 cestujících, experti na AIDS
mezi nimi. Izraelští vojáci vpadli do
Gazy, za měsíc zabito 1 867 Palestin-
ců, z toho 419 dětí, padlo 64 izrael-
ských vojáků. Boje pokračují i na vý-
chodní Ukrajině za použití těžkých
zbraní ukrajinské armády. Na další
řadu sankcí Evropské unie proti Rus-
ku odpověděl Kreml potravinářskými
sankcemi a Ukrajina zavírá kohoutky
ropy proti Rusku. Stovky lidských ži-
votů si v Africe vyžádala ebola. Pro-
běhla debata o služebním zákoně ve
Sněmovně, každým dnem na obra-
zovce předsedové poslaneckých klu-
bů TOP 09 a ODS – koalice nabídla
kompromis odvoláním požadavku
generálního ředitelství státní služby.
Velká debata o daňovém ráji Kvitové
do Monaka, zastal se jí i prezident re-
publiky (o tom, že nám unikají do da-
ňových rájů stovky našich firem, ani
slovo). Došlo k „vítězství“ předsedy
ČSSD v referendu ve straně – o kandi-
dátkách do voleb budou mluvit i čle-
nové, mělo by na nich být 40 % žen
a žádná kumulace funkcí. Uvidíme,
jak předseda ČSSD dopadne na sjez-
du ČSSD a jak voliči spočítají ČSSD
ústup od předvolebních slibů – nako-
nec Jourová z hnutí ANO navržena na
eurokomisařku!
� TELEVIZE OPĚT V PLNÉ ZBROJI.
Na události plné lidských obětí reago-
vala ČT 24 tezí, že na Ukrajině za
všechno může Putin, Rusko. Heslo
z 1. světové války Na Bělehrad moder-
nizováno v heslo Na Moskvu. Pořady
168 hodin na ČT 1, Střepiny na Nově
a Partie na Primě skončily koncem
června. Ale supermediokrat Václav
Moravec ještě 20. července 2014 zpo-
vídal policejního prezidenta přísným
zrakem jako žáčka, který zapomněl
spláchnout na WC – obměna vozidel,
botů a uniforem naší policie, co udě-
lá s opilým ředitelem policie v Ústí?
A ředitelky Úřadu práce se ptal, jak
zabrání zneužívání příspěvků na byd-
lení (nedal si pohov v době, kdy mno-
ho občanů je u vody, v zahraničí na
dovolené a má jiné starosti, než boty
policistů!).                                                         kj
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KULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOP
aneb co přináší divadelní a hudební sezóna v září a říjnu

Janáčkovo divadlo uvádí (14. IX.) Reve-
rance Jany Přibylové. Jak říká název předsta-
vení jde o emocionální reakci na něco mimo-
řádného, přeneseně vzdání pocty.
Protagonistka představení tančí v brněnském
baletu 25 let a jedná se o její rozloučení s pub-
likem. Kyiv Modern-Ballet vystoupí (18. IX.)
s inscenací Carmen TV na Bizetovu hudbu.
Jde o první inscenaci souboru, která údajně
převrátila divadelní svět postsovětské divadel-
ní scény. Příběh je aktualizován - např. maný-
ry Toreadora jsou opsány od idolů estrádního
popu. V roce 2007 získalo představení dvě oce-
nění a to Kyjevské pektorále za Nejlepší před-
stavení roku a Nejlepší práci mistra baletu,
současně choreografa a režiséra Radu Poklita-
ru a vítězně objelo svět od Číny po Francii.
Reprízovaný (21. IX., 5. X.) Janáčkův Osud
je předzvěstí podzimního Janáčkovského fes-
tivalu. Lze jen doufat, že nové vedení Národ-
ního divadla Brno nespojí v příštích ročnících
festivalu Janáček Brno s jiným brněnským fes-
tivalem Divadelní svět, jak zaznělo výstražné
upozornění na tiskové konferenci k janáčkov-
skému festivalu. V této souvislosti nutno při-
pomenout, že nové vedení ND by se údajně
nebránilo spojení Filharmonie Brno s Národ-
ním divadlem za účelem úpravy Janáčkovy
opery i pro koncertní sál a tím by se odsunula
výstavba Janáčkova centra s koncertními sály
do nedohledna. Výsledného kočkopsa si nelze
představit, jak v případě spojení festivalů,
tak těles, o akustice divadelního sál nemluvě.
Je pozoruhodné, že v menších centrech, jako
je Zlín, nový koncertní sál stojí, ale v druhém
největším městě státu to nejde.

Reduta uvádí (18. IX.) Ensemble Opera
Diversa s recitalem žijící pěvecké legendy
Richarda Nováka. Divadelní festival (4.- 10. X.)
nazvaný po budově Reduty Redfest bude pře-
hlídka malých divadel, hlavním tématem je
Franz Kafka. Pražská divadla uvedou (4. X.)
Švandovo divadlo Proměnu, (7. X.) Studio
Hrdinů Praha Pomocník Walzer, (9. X.) Diva-
dlo komedie Past na Kafku a na závěr (10. X.)
Divadlo Astorka Korzo 90 Bratislava Zámok.

Městské divadlo v premiéře uvádí (20. IX.)
Gogolovy Mrtvé duše. Dramatizace Gogolovy
literární předlohy Štěpána Otčenáška a Hany
Burešové, která ji i režíruje, je světovou pre-
miérou. Autor označil Mrtvé duše za poemu
v próze a první část trilogie analogické k Dan-
tově Božské komedii. Svět v ní měl být předvá-
děn nejprve takový, jaký je - peklo, poté jaký
má být - očistec a nakonec svět proměněný -
ráj. Gogol pak skutečně vytvořil tři varianty
druhého dílu románu, které však pokaždé zni-
čil. Třetí variantu spálil šest dnů před svou
smrtí v záchvatu duševní deprese a nábožen-
ského poblouznění. Román se odehrává v ob-
dobí počátků ruského kapitalismu, hlavním
hrdinou je spekulant. Víc není třeba dodávat.
Starší generace zná dílo z maturitních otázek,
střední generace zná mnohem rozvinutější
obdobu příběhu spekulantů z České cesty pri-
vatizace a nejmladší generace poznala na
vlastní kůži spekulaci během poslední hospo-
dářské krize, vyvolané ctihodnou bankou Le-

hman Brothers, založenou roku 1850, v roce
2008 rekordním bankrotářem v historii USA.
Nelze než obdivovat Gogolovu imaginaci
a předvídavost, kdy tržní svět je stále analogic-
ký s Dantovým Peklem. Je jen otázka co z bri-
zantních témat literární předlohy se v insce-
naci objeví.

Divadlo Bolka Polívky uvádí (10. X.) Diva-
dlo Ungelt s inscenací Deštivé dny. Do té doby
neznámý autor Keith Huff svou hrou raketově
vystartoval v roce 2007 na Broadway a Richard
Krajčo získal v jedné z hlavních rolí cenu Thá-
lie 2012. Mezinárodní festival tance a kultury
zemí Orientu Tales of Sahara uvede (4. X.)
údajně autentické podání folklorních tanců
z různých arabských a asijských zemí. Vzniká
otázka, zda Divadlo Bolka Polívky poskytne
dostatečný prostor pro invenci nynějšímu ře-
diteli, kterého se zbavil festival Divadelní svět.
V době jeho působení v Divadelním světě re-
nomované pražské divadlo Buchty a loutky
odehrálo představení před prázdným Zelným
trhem. Jeho členové se nechali slyšet - to jsme
nemuseli jezdit a honorář nám mohli rovnou
poslat. Doufejme, že stejná situace nenastane
v divadle zadluženého mima.

HaDivadlo premiéruje (9. IX.) Kafkův
Zámek s podtitulem Autorský scénický expe-
riment Ivana Buraje a Dagmar Radové - ana-
lýza „nové“ totality dneška, inspirovaný po-
sledním románem Franze Kafky. Ač podtitul
zní slibně je otázka jak dnešní tristní realita
bude reflektována. Oslava výročí 40 let HaDi-
vadla proběhne (20. IX.) na přehradě na lodi
i v přístavišti od odpoledne do půlnoci jako ře-
tězec inscenací divadla, z nichž na odpolední
představení bude vstup volný.

Divadlo Husa na provázku premiéruje
(20. IX.) v rámci Festivalu na úvod na konci léta
a k zahájení 47. divadelní sezony inscenaci Bu-
biland. Podtitul zní: Cyklus improvizačních ve-
čerů, ve kterém se budeme zabývat českými
mýty a ikonami, až to tu a tam bude na žalobu.
V této souvislosti je zajímavý název festivalu
Brněnské bestie zachraňují vše. Vyvolává remi-
niscence na K. H. Franka, který označoval český
národ, jako smějící se bestie. V rámci festivalu
proběhne (19.-23. IX.) Bio Forman, kde své oblí-
bené filmy uvedou Miroslav Donutil, Jiří Jelínek
a Miloš Štědroň. Na zahájení festivalu i na filmo-
vou produkci je vstup volný.

Divadlo Radost premiéruje (28. IX.) Krkonoš-
ské pohádky v divadelní úpravě, režii a s hudebním
doprovodem Vlastimila Pešky. Jde o úpravu večer-
níčkového televizního seriálu, natočeného režisér-
kou Věrou Jordánovou v letech 1973-1984. Roku
2013 se stal na základě divácké ankety nejlepším
večerníčkem. Autorkou scénáře byla spisovatelka
a překladatelka Božena Šimková, v titulcích večer-
níčku tehdy skrytá za jména Zdenky Podhrázské
a Marie Kubátové. Nelze pochybovat, že profesio-
nál Vlastimil Peška, který za léta trvání festivalu
Divadelní svět ho dokázal jako jeho letošní ředitel
poprvé diváky zaplnit, se s předlohou vyrovná.

Divadlo Polárka hraje (30. IX.) v rámci ve-
čera pro pedagogy Pět báječných strýčků v di-
vadelní úpravě Radima Tomana a Michala
Sopucha, který hru režíruje. Pokud titul zní

čtenáři povědomě, opravdu se jedná o sličnou
knížku Františka Nepila, vydanou v roce 1987
s ilustracemi Adolfa Borna.

Hudebně-dramatická laboratoř JAMU
Divadlo na Orlí premiéruje (14. IX.) legendár-
ní Zvonokosy Gabriela Chevalliera. Kniha
vyšla v roce 1934 jako ohlas na francouzské
veřejné poměry po první světové válce a sou-
časně ventil po končící Velké hospodářské kri-
zi. V roce 1982 sáhli Petr Markov a Jindřich
Brabec po knižní předloze a přepsali knihu
jako muzikál. Jamácké představení režíruje
Sylva Talpová a vzhledem k mladistvé dyna-
mice studentů půjde možná o nezanedbatel-
ný příspěvek k podzimním volbám.

Brněnská Filharmonie uvádí (15. IX.)
v cyklu koncertů Brno Contemporary Orches-
tra ve vile Tugendhat aranžmá árií a filmových
či divadelních písní židovských skladatelů, na-
rozených v Čechách a na Moravě - Pavla Haa-
se, Erwina Schulhoffa, Leo Falla a Rudolfa
Frimla. BCO orchestr uvádí, jak jeho název
říká, hudbu 20. i 21. století pod vedením zku-
šeného dirigenta Pavla Šnajdra. Výběr ze skla-
deb Bedřicha Smetany přednese (30. IX.) v Be-
sedním domě pianistka Jitka Čechová, jež má
v repertoáru celé klavírní dílo skladatele.
Na zahajovacím koncertě sezony zazní (2. X.)
v Janáčkově divadle skladba autora hudby ke
Kubrickově Vesmírné Odyssee György Ligeti-
ho a Šostakovičova Pátá symfonie z roku 1937,
doby stalinských procesů, za řízení kmenové-
ho dirigenta Filharmonie Srba Alexandara
Markoviče. V rámci cyklu barokní a klasicistní
hudby soubor Czech Ensemble Baroque uve-
de v Besedním domě (12. X.) v české premiéře
Requiem Františka Xavera Richtera. Skladatel
byl houslistou a zpěvákem v mannheimské
dvorní kapele a stál tak u vzniku sonátové for-
my. Zde byl roku 1768 jmenován dvorním ko-
morním skladatelem. Roku 1769 odešel do
Štrasburku, kde obdržel místo kapelníka v ka-
tedrále Notre-Dame, kde byl činný do konce
života.                                                                                 (V)

Miroslav Orava

Pohled ze Špilberka
Někdy jsem šílel
a někdy rozum nechával si měřit na palce
potřeštěné tak jako za zády smích

Morava jakoby zády otočená
smála se
jak nejkrásnější milenka

A tak skučely mé básně
jak průvan
bylo jim teskno a mně taky

jen ledviny se rmoutily-nezabiješ
ruce v pokoře semkneš za zády
nic nerozbiješ

Dopsat to umí každý
a básně jako špice chrámů
nad staviteli křídly mávají

Dívám se ze Špilberka
a chápu co je čas
v nás má všecko anebo vůbec není
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VELKÁ VÁLKA ANEB ŘEDITELÉ

Všechno nebo nic
ZA BÁSNÍKEM

MIROSLAVEM ORAVOU
Odešel 12. června 2014. Jeho básně

osobité, pro někoho i zvláštní, přesto
upřímné a vyvěrající ze skrytých zdrojů,
kam se ne všichni lidé umí ponořit.

PhDr. Milan Blahynka vyzdvihl mezi ji-
ným v jeho poezii (Epoxidy r. 2010) tato
neopakovatelná slova: nic a nikoho nelze
obejmout jinak než zcela. Námět je vyčer-
pán bezezbytku. Zahalen v oblaku svých
cigaret, připomínal Miroslav klasiky fran-
couzské dekadence. Filozofie a život ho
stravovaly jako plamen, který stravuje
zralé dřevo. Snažil se vydávat ze sebe
všechno vznikající teplo. Transformoval
ho do upřímných a těžce prožívaných
emocí. Jak dlouho může vydržet tělo spa-
lující plamen lásky a vášně? Pomáhal si ze
všech sil, aby udržel odcházející síly. Sou-
boj těla a duše skončil.

Milan Blahynka výstižně napsal v Epo-
xidech (Místo doslovu) Orava už ví, co je
to víra a láska: je to všechno/anebo nic,
a život je mu láska/ a zároveň i víra. A Bla-
hynka dodává: A poezie je to/vše. Miro-
slav Orava to věděl.

 Čest jeho památce!
Marie Veselá, VNK + UČS Brno

Pod názvem v titulku se skrývá 1. světová
válka a projekt devíti výstavnických institucí
ČR. V Brně se jedná o Moravské zemské
muzeum, Technické muzeum Brno, Mu-
zeum města Brna Špilberk a Moravskou
galerii. O 1. světové válce jsou knihovny,
ať odborné, nebo beletrie a byla to nejčastě-
ji vzpomínaná válka první poloviny 20. sto-
letí. Zanechala uměleckou Ztracenou gene-
raci, jak ji nazvala americká spisovatelka
Gertruda Steinová. Šlo o skupinu americ-
kých spisovatelů, kteří prošli válečnou zku-
šeností. Termín zpopularizoval Hemingway
použitím ve své prvotině Fiesta. Po literár-
ních dílech spisovatelů, účastníků války
– za Francouze Barbusse, za Němce Re-
marqua – bychom mohli pokračovat díly
autorů dalších národů, zatažených do
války, až po našeho geniálního Haška.
Označení Ztracená generace platí bez vý-
jimky pro všechny, kdo prošli bojišti. O jaký
civilizační šok se jednalo svědčí smutné
číslo - ve všech válkách 20. století nejvyšší
počet nervových a psychických traumat na
počet zraněných byl v 1. světové válce.

Nejzajímavější je interpretace oné udá-
losti, podléhající dobové společenské po-
ptávce, čímž se dostáváme k jednotlivým
vystavovatelům. Začneme v minulosti,
u příslušníka Ztracené generace. Student
brněnského alumnátu a budoucí kněz,
osmnáctiletý Karel Tihelka, cestou na fron-
tu pochodoval na brněnské nádraží a na
Petrově, dle církevního předpisu, zvonil
umíráček za budoucí padlé. V zákopech
italské fronty ztratil Boha a vedle levicové
víry - do alumnátu šel jako chudý chlapec,
toužící po vzdělání - nalezl boha ve vědě.
Po válce působil jako učitel a zároveň na
Masarykově univerzitě vystudoval archeo-
logii a historii. Po 2. světové válce se vědec-
ky habilitoval a v 50. letech byl ředitelem

Moravského muzea. Do dějin vědy se za-
psal objevem věteřovské kultury, výzku-
mem kultovního místa doby bronzové
a objevem bohatého hrobu germánského
náčelníka u Blučiny. Ředitel stejné institu-
ce po roce 1990 Jiří Pernes jako obdivova-
tel Rakouska-Uherska napsal řadu knih
oslavujících Habsburky. Je spoluautorem
televizního seriálu o jednotlivých členech
rodu. V jednom dílu císařovna Zita na ka-
meru tvrdí, jaká idyla byla žít v jejím státě,
který rozvrátily pochybné postavy, jako byl
Denis, Masaryk a Beneš. Jiří Pernes jako
autor knih s tématikou událostí 20. století
je obviňován z plagiátorství - vykrádání di-
plomových prací studentů Masarykovy
univerzity. Současný ředitel Moravského
zemského muzea Martin Reisner se dostal
na místo bez výběrového řízení. V médiích
se zviditelnil - dle bývalé ministryně kultu-
ry Aleny Hanákové - pokusem spojit pět
velkých moravských muzeí pod vedení své
instituce a kontrolovat tak jejich finanční
toky. Na tiskové konferenci k výstavám
označil sarajevský atentát jako vraždy
v Sarajevu a podrobně referoval o kariéře
řidiče vozu následníka trůnu v Sarajevu
brňanu Leopoldu Lojkovi. Je příznačné, že
Lojka se jako hospodský na Vranovské uli-
ci roku 1926 upil k smrti.

Jak se společenská objednávka proje-
vuje na jednotlivých výstavách ? V Morav-
ském zemském muzeu je velká vitrina vě-
nována následníku trůnu. Situaci na
frontách, která byla rozhodující, je věno-
váno méně místa. Chybí např. informace
o srbské frontě. Díky statečnému odporu
Srbů tam byl vybit téměř celý rakousko-
uherský profesionální důstojnický sbor,
což mělo vliv na další průběh války. Je zmí-
něno utrpení civilního obyvatelstva a po-
vrchně i policejní teror, který postihoval

všechny vrstvy bez výjimky. Pro ilustraci -
kronika Bzence uvádí - diplomovaná zdra-
votní sestra, jichž byl tragický nedostatek -
prohlásila: “Ruské raněné zajatce bych
ošetřovala stejně ráda jako rakousko-uher-
ské raněné.” Byla odsouzena na 12 měsíců.
Mladé děvče, pomocná síla v lazaretu,
hodilo kytičku do vagonu ruských zajatců –
– odsouzena na 9 měsíců. Stejně tak je ne-
dostatečně popsáno utrpení zajatců a civi-
listů, občanů nepřátelských zemí, v tábo-
rech na našem území. V táboře na
karlovarsku, kde byli Srbové, byly ztráty
srovnatelné s nacistickými koncentrační-
mi tábory. Srbsko ve válce přišlo o 25%
obyvatelstva. V Muzeu města Brna je po-
hled na vývoj ve městě a řada zajímavých
exponátů včetně zbraní. Nejzajímavější
expozice je v Technickém muzeu Brno.
Tam lze nalézt bývalou slávu průmyslu díl-
ny Rakouska-Uherska - českých zemí, jež
se definivně rozplynula po roce 1989 pro-
střednictvím české cesty privatizace. Lze se
tam dozvědět, kdo byl ve skutečnosti čes-
kým konstruktérem pušky Malinncher
M95 i francouzského lehkého kulometu
Hotchkiss, o produkci největší dělovky
mocnářství – Škodovky – nemluvě. Tyto
zbraně se užívaly po valnou část 20. století
a puškou Mannlicher-Carcano byl údajně
zastřelen i prezident Kennedy. Na závěr lze
milému čtenáři, zajímajícímu se o 1. světo-
vou válku doporučit – čtěte Švejka. Je tam
komprimovaná dobová realita, uvádí pro-
fesor Jan Galandauer a Hašek se válečné
tragédii smál, aby nemusel plakat, jak tvr-
dila jeho první žena.   (V)

OSMDESÁTINY BOHUMILA HLAVÁČKA
Brněnský novinář Bohumil Hlaváček

oslavil 14.září své 80. narozeniny. Začínal
jako dopisovatel Mladé fronty, v březnu
1952 nastoupil do deníku Den v Ostravě
a následně do ostravské redakce Česko-
slovenské tiskové kanceláře. „Četce“ zů-
stal věrný až do svého odchodu do důcho-
du v roce 1999. Po krátké epizodě v její
zlínské redakci pracoval 42 let v brněnské
redakci ČTK. Deset let ji vedl.

Bohumil Hlaváček vystudoval obor no-
vinářství na Osvětové škole v Praze a při
zaměstnání studoval i práva. Jeho diplo-
mová práce nazvaná Tisková oprava byla
ve své době (1968) zcela jedinečná. Vě-
decká rada Právnické fakulty Univerzity
Karlovy mu za ni udělila Cenu Ferdinan-
da Boury. Masarykova univerzita v Brně
ocenila jeho novinářskou činnost stříbr-
nou medailí. Obdržel rovněž tvůrčí prémii
Českého literárního fondu, mimořádnou
cenu šéfredaktora ČTK za celoživotní dílo,

pyšní se čestným titulem Zasloužilý pra-
covník kultury a Cenou města Brna 2007
za žurnalistiku a publicistiku.

Hlaváčkův přínos oceňují i folkloristé.
Svůj aktivní zájem o kulturní dění zúročil
v řídicím výboru a programové radě stráž-
nického mezinárodního folklorního festi-
valu. S hodonínským souborem Dubina,
brněnskými Valašským krúžkem a Slovác-
kým krúžkem, s uherskobrodským soubo-
rem Brozané, míkovickou cimbálovou
muzikou Burčáci a Strážnickou cimbálo-
vou muzikou reprezentoval jižní Moravu
na zahraničních festivalech slavnostech.

V novinářských řadách je Hlaváčkovo
jméno synonymem profesionality, spo-
lehlivosti, kolegiality a elánu. Své bohaté
praktické zkušenosti předává mladým ko-
legům. Pro řadu médií je stále vítaným
spolupracovníkem a dopisovatelem.

Jubilantovi přejeme hodně zdraví, elá-
nu a optimismu do dalších let!                  JB
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Za Zdeňkem Klanicou
Naše řady opustil po dlouhé těžké nemoci 29. července 2014. Odešel rodák

z Troubska, kde se narodil 28. listopadu 1938, absolvent studia historie a archeolo-
gie na filozofické fakultě Masarykovy univerzity v Brně, odborný asistent v Archeo-
logickém ústavu ČSAV, nejprve zástupce vedoucího výzkumu a v letech 1975-1990
vedoucí výzkumu v Mikulčicích, autor scénáře a katalogu Velká Morava, který naši
vlast reprezentoval i v zahraničí, autor i v zahraničí oceněných publikací, např. Po-
čátky Slovanů, Tajemství hrobu arcibiskupa Metoděje, Torzo mozaiky, Počátky slo-
vanského osídlení našich zemí … i dvou set odborných i populárně vědeckých statí
a článků, poslanec Federálního shromáždění i Poslanecké sněmovny, místopřed-
seda ÚV KSČM.

Odešel významný slovanský archeolog, poctivý a skromný komunista, dobrý
člověk, který bude žít v paměti a vzpomínkách všech, kdo jsme ho znali.

Čest jeho práci a památce!

Za generálem Kostečkou
Ve věku 82 let nás 18. července opustil gen. mjr. v.v. RSDr. Ing. Jaroslav

Kostečka. Zastával významné vojenské funkce od velitele pluku po prvního zástup-
ce 1. armády v Příbrami, 10 let byl prorektorem – zástupcem pro věci politické na
VAAZ v Brně. Členem strany byl 62 let, i zde byl aktivním funkcionářem, např. dvě
volební období byl členem JmKV KSČM.

Odešel čestný a poctivý člověk, komunista, který se nikdy nezpronevěřil svému
přesvědčení. Čest jeho památce!

Jubilanti končícího léta
V uplynulých dnech oslavila svoje život-

ní jubileum - 80 let - s. Růžena KLUČKO-
VÁ, členka ZO KSČM 0302.

1. 8. Ing. Roman CHYTIL, 50 let, ZO 0102,
Luboš DEML, 50 let, ZO 3023, Růže-
na DOLEŽALOVÁ, 86 let, ZO 2711,

2. 8. Otto SEDLÁČEK, 75 let, ZO 0102,
3. 8. Tomáš NEDOMA, 34 let, ZO 3023,
5. 8. Viktorie MAŠKOVÁ, 84 let, ZO 2708,
7 .8. Marie NOVÁKOVÁ, 82 let, MO 1101,

Karel HEJLÍČEK, 83 let, ZO 3023,
6. 8. Jiří SUCHÁNEK, 72 let, ZO 0102,
8. 8. Květoslava ODEHNALOVÁ, 93 let, ZO

0600, Oldřich KŘÍŽ, 63 let, ZO 3023,
9. 8. Václav SPISAR, 88 let, ZO 2402,

10. 8. Jaroslav NĚMEC, 83 let, ZO 0502, Jaro-
slava KULHEIMOVÁ, 67 let, ZO 0102,

11. 8. Jaromíra FIALOVÁ, 89 let, ZO 0102,
13. 8. Jan NAVRÁTIL, 85 let, ZO 3002,
15. 8. Bedřich KAZDA, 85 let, ZO 0600,

Pavel VALACH, 37 let, ZO 3023,
16. 8. Věra ŠUDÁKOVÁ, 85 let, ZO 0502,
17. 8. Vlasta POKORNÁ, 83 let, LKŽ,
18. 8. Miroslav STAVJAŘ, 43 let, ZO 3017,
19. 8. Karel ČERVINKA, 69 let, ZO 2202,

Lenka MAREŠOVÁ, 40 let, ZO 0309,
21. 8. Oldřich PAVLOVSKÝ, 67 let, ZO 0102,

Daniel BORECKÝ, 61 let, člen MěV,
22. 8. Josef VONDRÁK, 81 let, ZO 0419,
23. 8. Ing. Vítězslav KLEIN, 59 let, ZO 0102,
24. 8. RSDr. Zdeněk UHLÍŘ, 66 let, eko-

nom MěV,
25. 8. Petr KALÁBEK, 73 let, ZO 2708,
27. 8. Arnošt KOFTUN, 85 let, ZO 0302,

Jaroslav ZAPLETAL, 50 let, ZO 0502,
28. 8. Ilona PEJCHALOVÁ, 85 let, ZO 1511,
29. 8. Růžena MAZLOVÁ, 95 let, ZO 0600,
30. 8. Ing. Karel BELATKA, 80 let, ZO 0309,

2. 9. Miloš VÍT, 62 let, MO 2901,
4. 9. Ing. Jiří KARLÍK, 80 let, ZO 0302,

Miroslav DUDÍK, 54 let, LKŽ, Libor
MÁCA, 61 let, MO 2901,

7. 9. Marie URBÁNKOVÁ, 80 let, ZO 0309,
Marcela LUKŠÍKOVÁ, 50 let, MO 1101,

8. 9. Marie PLAVCOVÁ, 80 let, ZO 2101,
Dagmara DOMANSKÁ, 80 let, ZO
2711,

10. 9. Olga POKORNÍKOVÁ, 75 let, ZO
0505, Václav FIŠER, 52 let, ZO 1600,

11. 9. Pavel BARTONĚK, 74 let, MO 2901,
12. 9. Ing. Milan ŠUŘÍK, 83 let, ZO 0102,
14. 9. Bohuslav ŽILKA, 71 let, ZO 2710, Jan

ŘIČÁNEK, 90 let, ZO 0102, Ludmila
DOSOUDILOVÁ, 93 let, MO 1101,

15. 9. Drahomír DANĚK, 90 let, Jiřina
KREJČÍŘOVÁ, 75 let, oba ZO 2101,
Josef DVOŘÁK, 83 let, ZO 0425, Petr
SCRIBANI, 61 let, ZO 3005,

16 9. Petr BABÁK, 71 let, MO 1101, Bo-
humil FAZOR, 92 let, ZO 0600,

20. 9. Anna ČERNÍNOVÁ, 74 let, ZO 3003,
Martin ŘÍHA, 45 let, člen MěV a ÚV,

21. 9. Miroslav MATERNA, 89 let, ZO 3023,
22. 9. Jan KALOUS, 87 let, ZO 2711, Zde-

něk ZATČANSKÝ, 93 let, ZO 2708,
23. 9. Karel WEISER, 84 let, ZO 1503,
25. 9. Zdeňka STŘÍTECKÁ, 82 let, ZO 0102,

Jarmila JUROVÁ, 80 let, ZO 2701,
26. 9. Jiří OBR, 67 let, ZO 1511,
27. 9. Oldřich BARTÍK, 87 let, MO 2901,
29. 9. Dana MATUŠKOVÁ, 83 let, LKŽ

30. 9. Vlasta KEJDUŠOVÁ, 91 let, ZO
2710, Milan KRIŠO, 67 let, ZO 3023.

Všem našim jubilantům děkují za práci
pro stranu a socialistickou společnost a do
dalších let pevné zdraví přejí ZO (MO), MíV
a MěV KSČM, LKŽ Dobromysl a redakce ECHO.

Redakce zároveň žádá o zasílání podkladů do
společenské kroniky podle tohoto vzoru včas a čitel-
ně. Předejdeme možným nedorozuměním.       did

Výbor národní kultury v Brně
Vás srdečně zve na

SETKSETKSETKSETKSETKÁNÍ S NAKLÁNÍ S NAKLÁNÍ S NAKLÁNÍ S NAKLÁNÍ S NAKLADADADADADAAAAATELSTTELSTTELSTTELSTTELSTVÍM BALVÍM BALVÍM BALVÍM BALVÍM BALTTTTT-EAST PRAHA-EAST PRAHA-EAST PRAHA-EAST PRAHA-EAST PRAHA
Pořad uvádi:  Marie Veselá
Ze svých děl čtou autoři:   Michael Doubek, Václav Franc a Ivan Fontana

Pořad se koná ve středu 1. října 2014 v 17.00 hodin, Křenová 67, Brno.
Již od 16.00 hodin nakladatel  ing. Antonín Drábek nabízí prodejní výstavku s autogramiádou.

Opustili nás…
Ve věku nedožitých 92 let nás v srpnu opustil JUDr. Karel VILÁM, člen strany

od roku 1945. Žil život čestný a spravedlivý. Byl členem ZO KSČM 0801.
Čest jeho památce!

Na zájezd s VNK
umění, s expozicemi nábytku a interiérových
doplňků na úrovni muzeí Paříže a Londýna,
s porcelánovým pokojem Dubských z Třebo-
myslic (dříve v jejich domě v Brně na České),
s rozsáhlými sbírkami umění Číny, Japonska,
Indie, Afriky a Tichomoří, se sbírkou z prací
Vídeňských dílen, které inspirovaly českou
umělecko-řemeslnou tvorbu. VVVVVstup vstup vstup vstup vstup volnolnolnolnolnýýýýý.....
Procházka po budovách postavených českými
staviteli včetně Vídeňské opery.

OOOOOdjezdjezdjezdjezdjezd:d:d:d:d: 8,00 hod od Bohémy příjezd tamtéž
do 20,00 hod. CCCCCena:ena:ena:ena:ena: 390 Kč.

Prodej zájezdů: vždy v úterý 14,00-16,00 hod.
a čtvrtek 10,00-12,00 hod. 2. patro Křenová 67.

SOBOSOBOSOBOSOBOSOBOTTTTTA 4. X. 2014A 4. X. 2014A 4. X. 2014A 4. X. 2014A 4. X. 2014 na Hanou za Josefem
Mánesem, za jedním klasicistním zámkem se
zlatým salonkem plným míšeňského porcelá-
nu v Náměšťi na Hané, za lázněmi s ozdravují-
cími sirnatými minerálními prameny ve Slati-
nicích, archeologickou expozicí ve středověké
tvrzi v Drahanovicích a parkem v Čechách pod
Kosířem kde v pavilonu maloval Josef Mánes.

VVVVVstupné:stupné:stupné:stupné:stupné: zámek v Náměšťi na Hané - 80 Kč,
70 Kč, Drahanovice tvrz - 20 Kč, 10Kč.

OOOOOdjezdjezdjezdjezdjezd:d:d:d:d: 8,00 hod od Bohémy, příjezd tam-
též do 19,00 hod. CCCCCena:ena:ena:ena:ena: 280 Kč.

SSSSStředa 26. X. 2014tředa 26. X. 2014tředa 26. X. 2014tředa 26. X. 2014tředa 26. X. 2014 Do Vídně za Porceláno-
vým pokojem Dubských do Muzea užitého
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